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گــروه علمی و آموزشــی- 
اســپادا محصولی است که آن را جز 
متفاوت ترین لامبوهای تمام دوران 
نام گذاشــته اند با کمی جستجو در 
ســابقه لامبورگینی و جســتجوی 
نام اســپادا به یک رونوشــت بسیار 
خاص تر از این خودرو می رســیم 
که در واقع حاصل ماجراجوئی های 
ذهنی و خلاقیت طراحی برجســته 
 Pietro Frua یعنــی   صنعتــی 

است.
Frua در ســال 1978 یــک 

لامبورگینــی با نــام فائینا 
معرفــی کرد کــه برپایه 
ســری دوم اسپادا مدل 
1974 توسعه یافته بود. 

پیتــرو فروا بــرای آماده 
ســازی فائینا 8 ماه زمان 
گذاشــت و در نهایــت 

یــک لامبــو 4 درب در 
کلاس استیشن واگن را طی 

نمایشــگاه تورین موتور شو 1978 
مقابل رســانه ها قرار دارد. البته این 
خودرو در نمایشــگاه خودروی ژنو 

1980 نیز حضور داشت.
از مهمتریــن تغییرات بدنه در 
مقایســه با اســپادا باید به افزایش 
فاصله بین محورها اشــاره کنیم که 
بــه همراه درب ها و صندلی ها وزن 
خودرو را به 2000 کیلوگرم رساند. 
شــاخص فاصله بیــن محورها در 
اســپادا 2650 میلیمتر اســت اما در 

فائینا به 2830 میلیمتر رسید. 
 چراغ هــای اصلی عقب از 
ســیتروئن اس ام قرض گرفته 

شد!
فضــای داخل کابین نیز با چرم 
سفید و جزئیات باکیفیت بروزرسانی 
شد و در نهایت پس از نمایشگاه ژنو 
به مالک خصوصی وگذار شــد. آن 
طور که اطلاعات نشــان می دهند، 
فائینا اکنون در مالکیت یک مجموعه 

دار سوئیسی است.
هــر چنــد اطلاعاتــی درباره 
پیشــرانه مورد اشــاره قرار نگرفته 
ولی احتمالا فائینا از همان پیشــرانه 

استاندارد اسپادا سری 2 استفاده می 
کند. بنابراین وظیفه حرکت خودرو 
برعهده تپنده 12 سیلندر 3.9 لیتری 
اســت که برابر با 350 اســب بخار 

خروجی دارد. 
سیستم ترمز نیز در اسپادا سری 
2 تقویت و برزورســانی شد. جالب 
آنکه مجموعا 575 دســتگاه اسپادا 
ســری2 تولید و روانه بازار شــد و 
تنها یکی از آنها توســط کوچ بیلدر 
یا توسعه دهنده بدنه تبدیل به یگانه 
فائینای صنعــت بین المللی خودرو 

شد!

گــروه علمی و آموزشــی- 
 2023 CES نمایشــگاه فنــاوری
میزبان تلویزیون هوشمندی خواهد 
بود که به صورت بی سیم کار می کند 
و با یک فشار ساده به دیوار می چسبد.  
تلویزیونی بی ســیم را تصور کنید. ما 
در مورد پنل های هوشــمند معمولی 
صحبت نمی کنیم. »Displace« یک 
استارت آپ لوازم سرگرمی خانگی 
اســت که قرار است اولین تلویزیون 
بی سیم جهان را در نمایشگاه فناوری 
CES 2023 در مرکــز همایش های 
لاس وگاس بــه نمایش بگذارد. این 
تلویزیــون OLED، دارای دوربین 
4K و وای فــای ۶E بوده و ابعاد آن 

55 اینچ است.
تلویزیون هــای جدیــد ایــن 
شــرکت دارای یک سیســتم باتری 

اختصاصی با قابلیت تعویض هستند 
و وزن آنهــا کمتــر از 20 پونــد)9 
کیلوگرم( اســت. علاوه بــر این بر 
اساس بیانیه مطبوعاتی این شرکت، 
سیســتم آنها از فناوری اختصاصی 
 active-loop(خلاء حلقه فعــال
vacuum( اســتفاده می کند، که آن 
را قادر می سازد تا قابل حمل باشد و 
به راحتی بر روی هر ســطحی بدون 

نیاز به نصب، بچسبد.
چندیــن باتری قابل شــارژ که 
می توانند به صورت جداگانه خارج 
 »Displace« شوند، تلویزیون های

را تغذیه می کنند. 
تلویزیون هــا طــوری طراحی 
شــده اند که وقتــی مجموعه ای از 
باتری ها برای شارژ خارج می شوند، 
تلویزیون به فعالیت خود ادامه دهد. 

طــول عمر باتری هــر تلویزیون به 
طور متوســط حــدود یک مــاه با 
 مصرف متوسط شش ساعت در روز 

است.
فناوری خــلاء حلقه فعال این 
اطمینان را می دهــد که تلویزیون ها 
می توانند با فشــاری جزئی به دیوار 
نصب شــوند و سیستم با استفاده از 
قفل خلاء روی ســطح می چســبد. 
از   »Displace« تلویزیون هــای 
رابط هــای لمســی و صوتــی نیز 

پشتیبانی می کنند.
ایــن تلویزیون هــا همچنین از 
فناوری تشــخیص چهــره و بینایی 
رایانه ای اســتفاده می کنند تا زمانی 
کــه فرد در حال جابه جا شــدن بین 
اتاق ها است، محتوای در حال پخش 
از یــک تلویزیون به تلویزیون دیگر 

منتقل شــود. یک ســوئیچ در بالای 
تلویزیون ها به کاربران این امکان را 
می دهد که در صورت عدم نیاز برای 
حفظ حریم شخصی، این قابلیت را 

خاموش کنند. 
یــک واحد پایه، که باید به پریز 
برق وصل شود، تمام این تلویزیون ها 
را به صورت بی سیم در یک ساختمان 
به هــم متصل می کند تــا از اتصال 

یکپارچه اطمینان حاصل شود.
مدل های 55 اینچی را می توان 
به عنــوان یک نمایشــگر واحد یک 
خانه اســتفاده کرد، یــا دو مورد از 
ایــن صفحه نمایش ها را برای ایجاد 
نمایشگرهایی با اندازه های مختلف، 
بــرای مثــال ایجاد یــک تلویزیون 
 110 اینچــی بــا یکدیگــر ادغــام 

کرد.

فائینا؛ لامبورگینی یگانه!

رونمایی از اولین تلویزیون بی سیم جهان

گروه علمی و آموزشی-  یوسف 
نــوری با حضــور در برنامه صف اول 
شــبکه خبر سیما، در پاسخ به پرسشی 
درباره تعطیلــی آموزش حضوری در 
مــدارس به علت آلودگی هوا و تاثیری 
که بر جریان کلــی آموزش دارد اظهار 
کــرد: بی تعارف بگویم این مشــکل، 
مشکل مزمنی است و بنده هم در هیئت 
دولت به رئیس جمهور عرض کردم و 
ایشان هم دستور داد که سریعاً کمیته ای 
با مسئولیت وزیر کشور تشکیل شود و 

برای این امر سریع چاره اندیشی کنند.
وی افــزود: این چاره اندیشــی 
و زمان به کار بســتن آنها، بســتگی به 
طرح هایی دارد که ارائه و اجرا می شود 

و قطعاً به امروز و فردا که نمی رسد. اما 
در ایــام کرونا علی رغم اینکه مدارس 
جهان تعطیل نبــود، ما تعطیل بودیم و 

خیلی ضرر کردیم.
تاخیــر در یادگیری و بلوغ 
اجتماعی دانــش آموزان بدنبال 

غیرحضوری شدن مدارس 
وزیر آموزش و پرورش با بیان اینکه 
دانش آموزان ما دچار تأخیر در یادگیری، 
بلوغ اجتماعی و سواد فرهنگی می شوند 
گفت: از عزیزان خواهش می کنیم این 
موضوع را ســریع تر حل کنند. ما یک 
نارســایی هم پیرامون مدارس دونوبته 
داریم و همین امر باعث کوتاه شــدن 
زمــان آموزش در آن مدارس شــده و 
آلودگی هوا بر آن دامن می زند، ضمن 
آنکه برنامه ریزی آموزشی و پرورشی 
مــدارس را برهم می زند. ما در آموزش 
مجازی اگر با همین امکانات خوبی که 
در شبکه شاد داریم و جای قدردانی هم 
دارد، پیــش برویم باز هم کارآمدی اش 
در قیاس با آموزش حضوری بیشتر از 
یک سوم نخواهد بود. برآیند آموزشی 
و پرورشــی که انتظــار داریم از طریق 
آموزش مجــازی به طور کامل محقق 
نمی شــود و شاد سامانه مکمل است و 
جریان اصلی برای آموزش و یادگیری 
در دوره عمومی، در مدارس می گذرد.

بــرای  مشــکلی  »شــاد« 
سرویس دهی ندارد 

نوری در پاســخ به اینکه آیا شما 
برنامه مشخصی برای کاهش مشکلات 

درسی دانش آموزان که روزهایی را به 
صورت مجازی آموزش دیدند دارید؟ 
گفت: شبکه شاد که قابل استفاده است و 
اکنون بچه ها در کلاس درس شبکه شاد 
حضور دارند. ممکن است برخی مناطق 
قطعی ها و اختــلالات اینترنتی وجود 
داشــته باشد که از سوی مصرف کننده 
اســت، اما به طور کلی خود شبکه شاد 
مشکلی برای سرویس دهی ندارد و بار 
ترافیکی این شبکه به اندازه دوران کرونا 
نیست و برخی شهرها تعطیل هستند. 
دسترســی به پهنای باند بیشتر است و 
می تواند پاسخگوی نیاز مدارس باشد.

پرداخت فوق العاده ویژه به 
کارمندان اداری 

وی در بخش دوم ســخنانش به 
ارزیابی و اعلام آخرین اخبار از اجرای 
قانون نظام رتبه بندی معلمان پرداخت 
و گفت: حدود 809 هزار نفر از همکاران 
فرهنگی از مزایای رتبه اول برخوردار 
شدند و اکنون همکارانم در حال بررسی 
ســوابق برای تعیین رتبه قطعی هستند 
که تعدادی صادر شــده است. صدور 
هر یک رتبه  100 نفر - ســاعت زمان 
در دانشــگاهها نیاز دارد اما در آموزش 
و پرورش همکارانم با سرعت بیشتری 
مشغول کار بر روی این موضوع هستند.
وزیر آموزش و پــرورش افزود: 
هــر زمان که رتبه قطعی صادر شــود، 
مزایای درنظر گرفته شــده برابر سقف 
38 هزار میلیــارد تومانی که در بودجه 
برای این امر دیده شــده، از 31 شهریور 
ســال 1400 برای آنها محاســبه و مابه 
التفاوت ها پرداخت خواهد شد.  نوری 
با بیان اینکه برخی افراد مانند کارمندان 
اداری مشــمول بخشنامه 230 سال 58 
نمی شوند و اداری صرف هستند، طبق 
قانون از رتبه بندی مســتثنی شــده اند 
گفت: برای این افراد باید از روش هایی 
چون فوق العاده ویژه و سایر روش های 
جایگزین استفاده کنیم تا این نابرابری که 
احساس می شود رفع شود. رتبه بندی 
مختص گروه معلمین اســت و شامل 
گروه هایی چون خدمتگزاران مدارس 
هم نمی شود. درباره معلمان مهرآفرین 
هم مشکلاتی از حیث قانونی به وجود 
آمده بود، با این حال ما چندماه قبل علی 

الحســاب رتبه بندی را برایشان واریز 
کردیم.  

وی ادامــه داد: مجلــس در آبان 
مــاه مصوبه ای را بــرای مهرآفرینان از 
ســر گذراند )مشمول شــدن معلمان 
مهرآفرین در طــرح رتبه بندی از مهر 
1401(  که ابهاماتی داشت و توقفی در 
آن ایجاد شــده و اکنون مشغول مذاکره 

هستیم تا مشکلات مربوطه حل شود.
وزیر آمــوزش و پرورش اضافه 
کرد: طبق گزارش همکاران دست اندر، 
کار رتبه بندی در ســتاد وزارتخانه، کار 
تعیین رتبه قطعی معلمان با ســرعت 
بیشــتری در حال انجام اســت و قطعاً 
به ســال آینــده نخواهد کشــید. البته 

همکارانم، موعد زمانی زودتری را برای 
تعییــن رتبه قطعی معلمان به من اعلام 
کــرده بودند، اما تا لکه گیری و کارهای 
این چنینی هم انجام شود، کار حداکثر 

تا پایان سال طول می کشد. 
روش هــای  از  اســتفاده 
ترکیبی بــرای جــذب نیرو در 

آموزش و پرورش
نوری پیرامون ساماندهی نیروی 
انســانی و ســازوکار اســتخدام در 
وزارت آمــوزش و پرورش نیز گفت: 
دانشــگاه های فرهنگیان و تربیت دبیر 
شــهید رجایی اصلی ترین کانال های 
ورودی نیــرو به آمــوزش و پرورش 
هستند. در سنوات گذشته ناترازی هایی 
به علت برخی سیاست ها به وجود آمد 
اما اکنون تغییراتی ایجاد شده است و در 
طول این مــدت بنا را بر احیای واقعی 
دانشگاه فرهنگیان گذاشتیم. بالغ بر 400 
هزار متر مربع از فضاهایی که از دست 
رفته بود را بازگرداندیم و اقدامات خوبی 
در حال انجام است. اکنون هم می شود 
با روش های تلفیقــی، ترکیبی بتوانیم 
ظرفیت دانشــگاه را بالا ببریم. مثلًا از 
دانشجویان دانشگاه های برتر استفاده 
کنیم به این صورت که آنها را از سال سوم 
و چهارم  به دانشگاه فرهنگیان ببریم و 
دو سال دوره تربیت معلمی شبانه روزی 
ببینند و ســپس وارد چرخه آموزش و 
پرورش شــوند. در گذشته هم تربیت 
معلم همیــن گونه بود. در این صورت 
قطعاً می توانیم در یک دوره زمانی کوتاه 

مشکلات کمبود نیرو را برطرف کنیم. 
وزیر آموزش و پــرورش با بیان اینکه 
البته این برنامه ها نیازمند مصوبه هستند 
گفت: اگر فضاهایی باز شود می توانیم 
معلمان بیشتری را جذب کنیم. ناترازی 
نیروی انسانی ناشی از موج بازنشستگی 
همکاران، افزایش دانش آموزان و برخی 
مهاجرت ها است. ما 300 مدرسه تک 
دانش آموزه داریم و نمی توانیم حتی یک 
دانش آموز را پوشــش ندهیم. ما 5000 
مدرســه زیر پنج دانش آموز داریم که 
از افتخارات جمهوری اسلامی است. 
بااین حال به علت افزایش مهاجرت ها 
کلاس هــای درس  35 و حتی 40 نفره 
هــم در مناطق پرتراکم جمعیتی داریم 
که ســعی کردیم کلاس های 40 نفره 
را تا حــد امکان کاهش دهیم ســهم 
بودجه مــا از بودجه عمومی دولت در 
ســال گذشته حدود 9.6 درصد بود که 
امسال به 13.1 درصد رسیده است. البته 
افزایش حداقل حقوق از سه میلیون و 
400 هــزار تومان به پنج میلیون و 600 
هزار تومان موجب شد بودجه کیفیت 
بخشــی کاهش یابد، اما سرانه ها قابل 
توجه بود. ســرانه تجهیزات داشتیم، 
2100 ســالن ورزشی بهره برداری شد 

و 2000 میلیارد تومان خرید تجهیزات 
برای هنرســتان ها انجام شد. ما 8000 
مدرسه کانکسی در سطح کشور داشتیم 
و هدف گــذاری کرده ایم که تا ابتدای 
ســال تحصیلی جدید مدارس جدید 
جایگزین شود. 115 میلیون دلار برای 
بافت های فرسوده درنظر گرفته شد که 
بخشــی از آن در بانک مرکزی است. 
بیش از 34 هزار فضای فرسوده تخریبی 
داریم و در جلسه ای که با رئیس جمهور 
داشتیم دســتوری در کمیته اقتصادی 
دولــت دادند که اگر تصویب شــود تا  
700 میلیون دلار از محل تهاتر نفت به 
بازســازی مدارس فرسوده اختصاص 
یابد و بخشــی از نارســایی را بکاهد. 
کتاب های درسی در زمانی که نگارش 
می شوند خوب هســتند، د رحالی که 
باید هدفگذاری ما برای آینده باشــد و 
واقعاً آینده نگری داشــته باشیم.  در این 
هدف گــذاری، نیازهای دانش آموزان 
باید مدنظر باشــد و آنها را احصا کنیم 
و بدانند خواسته آنها چیست. موضوع 
بعدی، محتواســت. محتوا فقط کتاب 
درسی نیست، بلکه باید بسته یادگیری 
باشد. در کشور ما برنامه درسی را معادل 
کتاب درسی می گیریم چون در آخر از 

کتاب آزمون می گیرند.
ارزشیابی دانش آموزان به 
جای بررسی یادگیری تبدیل به 

مچ گیری شده است
نوری افــزود: مورد بعدی روش 
یادگیری اســت که معلم باید توانمند 
باشــد و نهایتاً، ارزشــیابی اســت که 
ارزشیابی ما به جای اینکه مرحله ای از 
یادگیری باشد گویی مرحله  مچ گیری 
شــده اســت. همکارانم طرحواره ای 
دارند که اگر به این اهداف برســیم که 
همان جان تحول است. البته تعدادی از 
کتاب ها تغییر کردند، اما تغییرات اصلی 
مربوط به سال 1403 و بعد از آن است. 
این طرحواره 8 وجه دارد و ســپس به 
سمت سند تحول مدرسه ای می رویم. 
امروزه دانش آموزان به دلیل کار کردن 
با وســایل نوین، انگلیسی را می دانند. 
البتــه در بســیاری از جاها همکاران با 
استفاده از روش های مهارت محوری، 
دانش آمــوزان را بــه میــدان آوردند. 
همچنیــن در کانون پرورش فکری نیز 
زبان هــای مختلف را داریــم. ولی در 
مدارس چند زبان از زبان آلمانی تا زبان 
چینی را به عنوان اختیاری از سال 1404 

و 1403 اضافه می کنیم.

وزیر آموزش و پرورش اعلام کرد؛

تعیین »رتبه قطعی« معلمان
 تا پایان سال

وزیر آموزش و پرورش از تعیین رتبه قطعی معلمان در قانون رتبه بندی تا پایان سال جاری خبر داد و گفت: هر زمان
 که رتبه قطعی صادر شود، مزایای درنظر گرفته شده برابر سقف ۳۸ هزار میلیارد تومانی که در بودجه برای این امر دیده شده، 

از ۳۱ شهریور سال ۱۴۰۰ برای آنها محاسبه و مابه التفاوت ها پرداخت خواهد شد.  

بــرای ایــن افراد بایــد از روش هایی چــون فوق العــاده ویژه و ســایر روش های 
جایگزیــن اســتفاده کنیــم تا این نابرابری که احســاس می شــود رفع شــود. رتبه 
بندی مختص گروه معلمین اســت و شــامل گروه هایی چون خدمتگزاران مدارس هم 
نمی شــود. دربــاره معلمان مهرآفرین هم مشــکلاتی از حیث قانونــی به وجود آمده 
بــود، بــا این حال ما چندماه قبل علی الحســاب رتبه بندی را برایشــان واریز کردیم.  

تغییراتموردانتظاردستگاههای
آیفونواندروید

گروه علمی و آموزشی- در چند سال گذشته، گوشی های هوشمند به یکی 
از محبوب ترین گجت ها تبدیل شــده اند و یکی از دلایل محبوبیتشان پیشرفت 
مداومی است که داشته اند. مجموعه ای از تغییرات در سال 2023 در گوشی های 

هوشمند رخ خواهند داد که در این گزارش به این تغییرات می پردازیم.
فناوری ۵G با هزینه ای مقرون به صرفه: تلفن های 5G برای همه 
مقرون به صرفه خواهند شد. در حال حاضر، برند هندی لاوا ارزان ترین گوشی 
5G را ارائه می کند. سامسونگ، شیائومی، ریلمی و سایر شرکت ها احتمالا امسال 

گوشی های 5G مقرون به صرفه را عرضه خواهند کرد.
دوربین ۲۰۰ مگاپیکسلی: گوشی هایی با دوربین 200 مگاپیکسلی در 
سال 2022 معرفی شدند. قرار است در سال 2023 گواهینامه دریافت کنند. ردمی 
نوت 12 اولین تلفنی بود که با سنسور 200 مگاپیکسلی در سال 2023 عرضه شد 
و به طور گسترده اعتقاد بر این است که گوشی های سری گلکسی اس 23 دارای 
سنسور دوربین با رزولوشن 200 مگاپیکسل خواهند بود. انتظار می رود امسال 

شاهد دستگاه های بیشتری با این دوربین ها باشیم.
سنســور دوربین ۴۸ مگاپیکسلی ممکن است در همه آیفون ها 
عرضه شــود: اپل در ســال 2022 با افزایش سنسور خود به 48 مگاپیکسل، 
تغییر بزرگی در دوربین ایجاد کرد. با این حال، این جهش محدود به سری آیفون 
14 پرو است. هر چهار آیفون برای سال 2023 احتمالا حداقل یک سنسور 48 

مگاپیکسلی خواهند داشت.
گوشــی های تاشو: تلفن های تاشــو نه تنها شکل منحصر به فردی را 
ارائه می دهند؛ بلکه به عنوان تلفن های قدرتمندی نیز دیده می شوند که به لطف 
همکاری مایکروسافت، قدرت بهره وری را نشان می دهند. سال 2023 ممکن 
اســت شاهد گوشی های تاشوی پیشرفته تری باشیم و انتظار می رود که گوگل 
گوشــی تاشوی پیکسل را عرضه کند. شرکت هایی مانند Oppo و Vivo نیز 

ممکن است دستگاه های تاشو تولید کنند.
دوربین جمع شــونده: دوربین های جمع شونده قطعا اتفاق جدیدی 
نیستند. دوربین جمع شونده در سری تکنو فانتوم دارای لنزی است که در واقع 
از بدنه گوشی بیرون زده است. اگر فانتوم با این نوع دوربین موفق شود؛ احتمالاً 
امسال شاهد گوشی های بیشتری با دوربین های پاپ آپ یا جمع شونده خواهیم 

بود.
۱۶ گیگابایــت رم: افظه تصادفی گوشــی ها از ســال 2020 تاکنون 12 
گیگابایت بوده اســت و احتمالاً گوشــی های اندرویدی پیشرفته 2023 با 16 
 Bevo 11، سری IQO گیگابایت رم عرضه خواهند شد. وان پلاس 11، سری

X90 و سری Galaxy S23 ممکن است دارای 16 گیگابایت رم باشند.
شــارژ ســریع ۲۰۰ وات: شارژ ســریع 200 واتی در سال گذشته به 
گوشی های اندرویدی وارد شد و این ویژگی ممکن است امسال در گوشی های 
اندرویدی مقرون به صرفه در دســترس باشد. انتظار 
می رود ایــن ویژگی در 10 دقیقه 
گوشی های هوشــمند را تا 60 

درصد شارژ کند.
 Qualcomm تراشــه 
Gen ۸ Snapdragon ۲: مامی 
گوشی های پرچمدار که در نیمه اول 
سال 2023 عرضه خواهند شد، از 
چیپست نسل 2 اسنپدراگون 8 که 
اندرویدی  پردازنده  قدرتمندترین 
موجــود در حــال حاضر اســت، 
استفاده خواهند کرد. گوشی هایی که 
در ســه ماه اول با این پردازنده روانه 
 OnePlus بازار می شوند شامل سری
 Galaxy 11 و سری IQO 11، ســری

S23 هستند.


